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خبر

پایان امهال دوساله وام های مناطق زلزله زده کرمانشاه
خانه هایی که ساخته نشد و رونقی که نمی بینیم

سپهرغرب، گروه خبر: درحالی مهلت 
امهال دوســاله وام های زلزله زدگان در 
پایان است که  به  استان کرمانشــاه رو 
بســیاری از خانه ها در مناطق شــهری 
ســاخته نشــده و بیکاری برای مردم 

مشکل ایجاد کرده است.
بعــد از وقوع زلزله 7.3 ریشــتری آبان ماه 
96 در اســتان کرمانشــاه، یکی از مهم ترین 
تصمیمــات دولت امهــال دوســاله وام های 
مناطــق زلزله زده بود که اکنــون به روزهای 
پایانــی خود نزدیک می شــود و این درحالی 
اســت که بســیاری از زلزلــه زدگان به دلیل 
شــرایط نامناســب اقتصادی تــوان پرداخت 

اقساط را ندارند.
در این شرایط پیگیری های مصرانه مجمع 
نمایندگان کرمانشــاه و مسئولان ارشد استان 
برای تمدید یک ساله امهال وام ها به طور قطع 
خبر خوشــایندی برای زلزله زدگان محسوب 

می شــود و یکی از دغدغه های آن ها را مرتفع 
می کند.

هرچند زمزمه هایی از موافقت اولیه دولت 
با این موضوع به گوش می رسد؛ اما با نزدیک 
شــدن به زمان سررســید اتمام مهلت امهال 
وام ها، لازم است مسئولان با جدیت بیشتری 
پیگیر این موضوع باشند و وفاق عمل بیشتری 

در این زمینه مشاهده شود.
اســتاندار کرمانشــاه چنــدی پیــش در 
نخســتین نشست ستاد پیشگیری، هماهنگی 
و فرماندهی عملیات پاســخ بــه بحران اعلام 
کرد که امهال تسهیلات به سود گردش مالی 
و چرخه اقتصادی اســتان نیســت و مدیران 
دســتگاه ها بیــش از مدت قانونــی به امهال 
تسهیلات اصرار نکنند که به ضرر استان است.

اما وی بعــد از مدتی در همایش روز ملی 
روستا و عشایر، با نقض سخن خود اعلام کرد 
که مدیریت ارشــد اســتان هیچ مخالفتی با 

امهال تسهیلات زلزله زدگان ندارد و درصورت 
تصویب قانون مربوطه، به سرعت آن را اجرایی 

می کند.
اما نماینده قصر شــیرین، ســرپل  ذهاب 
و گیلانغرب که اســفندماه امســال انتخابات 
مجلــس را در پیــش رو دارد، به طور مجدانه 
پیگیر افزایش زمان امهــال وام ها در مناطق 
زلزله زده اســتان کرمانشــاه اســت که حوزه 

انتخابیه وی را تشکیل می دهند.
فرهــاد تجــری در این رابطــه گفت که 
پــس از چند ماه مذاکــره، پیگیری و مکاتبه 
بــا رئیس جمهــور، معــاون وی، رئیس دفتر 
رئیس جمهور و رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
مقرر شــد درخواســتی با امضای اینجانب و 
استاندار کرمانشاه مبنی بر تمدید مهلت امهال 
وام های دریافتی شــهروندان مناطق زلزله زده 
به دفتر ریاســت جمهوری برای رسیدگی در 
هیئت دولت ارســال شــود که این امر انجام 

شــده و امید داریم با توجه ویــژه دولت، به 
نتیجه برسد.

وی افــزود: البتــه ما هم به مشــکلات و 
محدودیت های بودجه و اعتبــار دولت بر اثر 
تحریم هــای ظالمانه واقف هســتیم، اما این 
مردمان نجیب نیازمند توجه و عنایت ویژه ای 
هســتند؛ چون در آن حادثــه دردناک زلزله 
علاوه بر از دســت دادن عزیزانشــان، سرمایه 

مادی زندگی خود را هم از دست داده اند.
با توجه به شرایط اقتصادی کنونی، تورم و 
بیکاری موجود در استان، می طلبد مسئولان 
با جدیت و همکاری بیشــتری در راســتای 
تمدید امهــال وام ها اقدام کنند که دغدغه ای 

دیگر برای دولت و زلزله زدگان ایجاد نشود.
از ســوی دیگر با افزایــش قیمت مصالح 
ســاختمانی، ساخت وســاز در مناطق شهری 
زلزله زده متوقف شــده که ایــن موضوع نیز 

نیازمند تدبیر مسئولان است.

خبر

بررسی عملکرد مدیران لرستان 
در دستور کار قرار گرفت

ســپهرغرب، گروه خبر: معاون سیاسی، امنیتی و 
اینکه بررسی  بر  با تأکید  اجتماعی استاندار لرستان 
عملکرد تمام مدیران اســتان در دســتور کار قرار 
گرفته اســت، گفت: چنانچه ضعف مدیریتی از سوی 
فردی دیده شــود، بدون تردیــد در جهت تغییر و 

جابه جایی وی اقدام خواهد شد.
محمــود ثمینی در جمع خبرنگاران این شهرســتان با 
تأکید بر شفاف ســازی صریح و روشن عملکرد دستگاه های 
اجرایی، اظهار کرد: مدیران بایستی در راستای منافع استان 

حرکت کنند.
وی خاطرنشــان کرد: استان با مدیریت استاندار درحال 
اداره شدن است و همه دســتگاه های اجرایی تکلیف دارند 

که مدیریت ارشد را کمک کنند.
     مدیریت استان کاملًا برنامه ریزی شده است

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار لرستان 
با تأکید بر اینکه مدیریت اســتان کاملًا برنامه ریزی شــده 
است، افزود: با توجه به مشــکلات سیل، انتظار می رود که 
بازســازی ها سریع و در حد کمال انجام شوند؛ این درحالی 
اســت که منابــع دولتی محدود بــوده و در برخی حوزه ها 
اولویت بنــدی صورت گرفته، چنان که به بخش مســکن و 

معیشت سیل زدگان تاکنون توجه ویژه شده است.
ثمینی بیان کرد: اگرچه اعتبارهای پیش بینی شده برای 
جبران ســیل قطعاً کافی نیست، اما بایستی نهایت تلاش را 

برای جذب آن ها کرد.
     معرفی دبیر شــورای مبــارزه با مواد مخدر 

استان
وی درخصوص آخریــن وضعیت تعیین دبیر شــورای 
مبارزه با مواد مخدر اســتان گفت: این موضوع معطل شده 
نیســت، دبیر سابق که اکنون به سِــمت فرمانداری دورود 
منصوب شده  است، تا مشخص شدن دبیر جدید، همکاری 

خود را با شورا ادامه می دهد.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار لرستان ادامه 
داد: با این وجود گزینه هایی به ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
کشور معرفی شدند که پس از بررسی و تأیید، به زودی حکم 

فرد نهایی توسط استاندار صادر خواهد شد.
      بررسی عملکرد تمام مدیران در دستور کار 

قرار گرفته است
ثمینی با تأکید بر اینکه بررسی عملکرد تمام مدیران در 
دستور کار قرار گرفته است، اظهار کرد: مدیری که احساس 
شــود با تذکر و کمک قابل تقویت بــوده، حتماً این کار را 
در موردش انجام می دهیــم؛ اما چنانچه ضعف مدیریتی از 
سوی فردی دیده شود، به گونه ای که با هر نوع واکنش قابل 
اصلاح نباشــد، بدون تردید در جهت تغییر و جابه جایی آن 

مدیر اقدام خواهد شد.
وی گفــت: هیچ مدیری به واســطه نقــد منصفانه حق 
شــکایت از خبرنگاران را ندارد، ضمن اینکه مسیر شکایت 

نیز بایستی از شورای اطلاع رسانی عبور کند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری لرستان خبر داد:

100 اثر تاریخی سیل زده لرستان 
منتظر اعتبار مرمت

فرهنگی،  میراث  مدیرکل  خبر:  گروه  سپهرغرب، 
صنایع دستی و گردشگری لرستان گفت: در جریان 
سیلاب 100 اثر تاریخی این استان دچار آسیب شد، 
درحالی که هنوز اعتبار مرمت این آثار اختصاص پیدا 

نکرده است.
سیدامین قاســمی روز سه شنبه گذشــته در گفت وگو 
با رســانه ها طی ســخنانی با اشــاره به اینکه بیش از 100 
اثــر تاریخی لرســتان شــامل پلُ های تاریخــی، تپه قلعه 
فلک الافلاک، بافت تاریخی خرم آباد، بافت تاریخی بروجرد 
و بناهای تاریخی ارزشــمند در جریان وقوع ســیلاب دچار 
آسیب شــدند، اظهار کرد: تاکنون اعتباری به بازسازی این 

آثار اختصاص پیدا نکرده است.
وی عنوان کرد: میزان خســارت های واردشده به آثار 
و بناهای تاریخی لرســتان بالغ بر 57 میلیارد تومان بوده 

است.
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشــگری 
لرستان با بیان اینکه طرح های مرمتی غالب این مجموعه ها 
تهیه شده و آماده بازســازی هستیم، افزود: همچنین همه 

خسارت ها را در سامانه »سجاد« ثبت کرده ایم.
وی تصریح کرد: اولویت بازسازی ها به حوزه های آب، 
برق، گاز، مدرســه، مســکن و غیره اختصاص پیدا کرده 

است.

خبــر

طلب گندم کاران لرستانی 
به طور کامل پرداخت شده است

و خدمات  غله  مدیرکل  گروه خبر:  ســپهرغرب، 
بازرگانی لرستان به کاهش 60 هزار تنُی خرید گندم 
در سال زراعی 98 اشاره کرد و گفت: تمامی مطالبات 
گندم کاران و کلزاکاران لرستانی پرداخت شده است.

حجت بیرانوند با اشــاره به میزان گندم خریداری شده از 
کشاورزان، اظهار کرد: امسال 298 هزار و 632 تنُ گندم از 
کشاورزان اســتان خریداری شده و عملیات خرید تضمینی 

گندم سال 98 خاتمه پیدا کرده است.
وی افزود: خرید گندم نســبت به سال گذشته 60 هزار 
تنُ کاهش داشــته که این کاهش مربوط به شهرستان های 

بروجرد، ازنا، الشتر دوره  چگنی و خرم آباد است.
مدیــرکل غله و خدمــات بازرگانی لرســتان گفت: در 
شهرســتان های پلدختر، رومشــکان، الیگودرز و کوهدشت 

شاهد افزایش خرید گندم نسبت به سال قبل بوده ایم.
بیرانوند با اشــاره به افزایش خرید گندم از شهرســتان 
پلدختر، بیــان کرد: خرید گندم از گنــدم کاران پلدختری 
امسال 16 هزار و 800 تنُ بود، درحالی که سال گذشته 11 

هزار تنُ گندم از کشاورزان پلدختر خریداری شد.
وی در مــورد مطالبات کشــاورزان نیز بیــان کرد: همه 
مطالبــات گندم کاران و کلزاکاران پرداخت شــده اســت و 

کشاورزان هیچ گونه طلبی ندارند.
مدیرکل غلــه و خدمات بازرگانی لرســتان درخصوص 
ذخیره و نگهداری گندم خریداری شــده عنوان کرد: مرکز 
نگهــداری به اندازه کافی وجــود دارد و در این خصوص با 

مشکلی مواجه نیستیم.
بیرانونــد درخصــوص کیفیت گندم خریداری شــده از 
کشــاورزان بیان کرد: پژوهشکده شرکت غله با کمک سایر 
دستگاه های ذی ربط به طور مستمر از گندم موجود در مراکز 
ذخیره استان آزمایش هایی به عمل آورده و کیفیت محصول 

را بررسی می کند.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرستان:
اعلام آخرین وضعیت پرداخت 
خسارت به کشاورزان سیل زده

رئیس ســازمان جهاد  گروه خبر:  ســپهرغرب، 
کشاورزی لرستان با اشاره به آخرین وضعیت پرداخت 
خسارت به کشاورزان سیل زده این استان، گفت: طی 
هفته آینده روند پرداخت خسارت ها سرعت می گیرد.
عبدالرضــا بازدار روز گذشــته در گفت وگو با رســانه ها 
اظهار کرد: تاکنون 30 هزار و 800 پرونده برای کشــاورزان 

خسارت دیده در جریان سیلاب تشکیل شده است.
وی بیــان کرد: برآورد خســارت صورت گرفته برای این 

تعداد پرونده حدود 125 میلیارد تومان است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی لرســتان افزود: تاکنون 
22 میلیارد تومان خســارت بلاعوض به کشاورزان پرداخت 

شده است.
بــازدار با بیان اینکه میزان خســارت بلاعوض مذکور به 
6 هزار و 600 کشــاور پرداخت شــده اســت، عنوان کرد: 
خیلی از پرونده های ما طی روزهــای آینده آماده پرداخت 
خســارت هستند و تا اواســط هفته به بیش از 50 میلیارد 

تومان می رسد.
وی گفــت: طی روزهای آتــی نیز 13 میلیــارد تومان 
برای جبران خســارت های بخش سیلاب استان پرداخت و 

پرونده های این حوزه بسته خواهد شد.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی لرســتان با اشاره به 
علت کُندی در پرداخت خســارت ها، عنــوان کرد: گیر کار 
ما در زمینه کشاورزانی است که خسارت واردآمده به آن ها 
در دو بخــش بوده، به عنوان مثال زراعــت و باغی؛ به دلیل 
اینکه بایددر ســامانه مورد تأیید قرار گیرند، روند پرداخت 

خسارت ها کُند بوده است.
بــازدار تأکید کرد: به طور حتم ســرعت کار در پرداخت 

خسارت ها طی هفته آینده بیشتر خواهد شد. 

خبــر ایران در سوریه رایزن اقتصادی ندارد
ســپهرغرب، گــروه خبــر: عضــو 
اشاره  با  ایران  بازرگانی  اتاق  هیئت رئیسه 
به اینکه ضعف نبــود رایزن اقتصادی در 
ســوریه به طور کامل احســاس می شود، 
گفت: هزینــه حقوق و اســتقرار رایزن 
اقتصادی در سوریه را اتاق بازرگانی متقبل 

می شود.
کیوان کاشفی با اشاره به اینکه ایران رایزن 
اقتصادی در ســوریه نــدارد، اظهار کرد: گاهی 
ســفارتخانه ها در دمشــق و حلب ایــن کار را 

به عهده دارند و بخشــی را نیز نیروهای ســتاد 
روابط اقتصادی ایران و سوریه انجام می دهند.

وی افزود: خــأ نبود رایزن اقتصادی به طور 
کامل احساس می شود و این موضوع به سازمان 
توســعه تجارت پیشنهاد داده شــده است که 
هزینه هــای اســتقرار رایزن اقتصــادی را اتاق 

بازرگانی به عهده می گیرد.
عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی ایران با بیان 
اینکه رایزن اقتصادی ازنظر اداری و ســاختاری 
باید زیر نظر سازمان توسعه تجارت باشد، عنوان 

کرد: امید داریم ســریع تر حداقل یک رایزن در 
حلب و یک نفر در دمشق حضور داشته باشند.

کاشــفی با اشــاره بــه اینکه بســیاری از 
کشورهای عربی درتلاش برای ارتباط اقتصادی 
قوی با ســوریه هستند، گفت: در چند ماه اخیر 
امارات متحده از تیم اقتصادی ســوریه دعوت 
کرده بود و روســیه که سطح تبادلات سیاسی 
بالایی دارد و یکی از حامیان دولت سوریه بوده 
نیز در زمینه اقتصادی بســیار قوی وارد شــده  

است.

وی بیــان کــرد: بــا وجــود اختلافاتی که 
بین دو کشــور ترکیه و ســوریه وجود داشته 
)ازنظر سیاســی( اما به لحاظ اقتصادی همیشه 
شــرکت های ترک فعال و قوی بوده اند و اکنون 

نیز در سوریه مشغول هستند.
کاشفی افزود: به نظر می رسد چنانچه بخش 
خصوصی تقویت شــود و مســائل سیاســی به 
بخش  اقتصادی کمک کنند، می توان به راحتی 
با تمام این کشورها رقابت کرد و قوی تر از آن ها 

نیز ظاهر شد.

ســپهرغرب، گروه خبر: پروژه روگذر 
اســلام آباد غرب مخالفان بسیاری دارد. 
اخیراً وزارت میراث فرهنگی هم در نامه ای 
که  است  خواسته  کرمانشاه  استانداری  از 

مانع احداث این روگذر شود.
پــروژه روگذر میدان امــام خمینی )ره( در 
شهرستان اســلام آباد غرب این روزها نقل تمام 
محافل فرهنگی و رســانه ای اســتان کرمانشاه 
شــده اســت. احداث یک روگذر ســاده  روی 
میــدان قدیمی این شهرســتان که در نزدیکی 
تپه باســتانی چُغاگاوانه قرار دارد، از حالت فنی 
خارج و کاملًا جنجالی شــده است؛ مخالف هم 
کم ندارد. بســیاری از کارشناســان فرهنگی، 
تاریخی، سیاسی و عمرانی با احداث این روگذر 
مخالفت هســتند و هر کدام یک بخش از آن را 

به نقد کشیده اند.
      ماجرا از کجا شروع شد؟

احداث روگــذر روی میدان امــام خمینی 
)ره( شهرســتان اســلام آباد غرب به دو ســال 
پیش برمی گردد و از مهرماه ســال 97 احداث 
آن جدی شــد. برخی از مسئولان محلی بر این 
باور هســتند که برای حــل ترافیک منتهی به 
میدان مرکزی این شهرســتان باید یک روگذر 
احداث شــود تا از این طریق رفت وآمد تسهیل 
یابد. هرچند طــرح در ابتدا یک »زیرگذر« بود 
و بعد به دلایل فنی بدل به روگذر کوتاهی شد 
که مسئولان شهری این شهرستان آن را طرح 

ملی می خوانند.
شهردار و اعضای شورای این شهر شاید تنها 
موافقان جدی طرح در سطح شهرستان باشند، 
آن هــا مدعی هســتند که تمامــی مجوزهای 
لازم برای احداث ایــن طرح را گرفته  اند و طی 
نامه نگاری با میراث فرهنگی و چند نهاد دیگر، 
منع قانونی برای پروژه وجود ندارد. البته در این 
خصوص آن ها خلاف واقع نمی گویند و در دوره 
مدیرکل سابق میراث فرهنگی استان کرمانشاه 
ضمن تذکر نکاتــی احداث این پلُ در محدوده 
تپــه تاریخی چغاگاوانه بلامانع عنوان شــده و 
شورای ترافیک شهرســتان و استان نیز اجرای 

این طرح را تصویب کرده اند.
از ســوی دیگر آن هــا مدعی هســتند که 
درصورت توقف پروژه باید هشت میلیارد تومان 
خســارت به پیمانکار پرداخــت کنند. این ادعا 
درحالی طرح می شــود که بنا بر اعلام شهردار 

این شهرستان، بودجه یک سال اسلام آباد غرب 
فقط پنج میلیارد تومان اســت؛ درواقع مدیران 
شــهری این شهرســتان بیش از یک ونیم برابر 
بودجه خود را صــرف تعهد اجرای کار کرده اند 

که کمی سؤال برانگیز شده است.
      مخالفین چه کسانی هستند؟

از ســوی دیگــر مــردم و ســمن های این 
شهرســتان با اجرای طــرح مخالفت کرده اند و 

با صدور نامه ها و بیانیه هــای متعددی خطاب 
به استاندار کرمانشــاه، از وی خواسته اند که با 

اجرای این طرح مخالفت کند.
همچنین مدیرکل میراث فرهنگی اســتان 
و وزارت میراث فرهنگی کشــور با اجرای طرح 
به شدت مخالف هســتند و اجرای آن را خلاف 

قانون می دانند.
امید قــادری، مدیــرکل میــراث فرهنگی 
اســتان کرمانشاه طی جلســه ای که در همین 
خصوص در سالن جلسات فرمانداری شهرستان 
اسلام آباد غرب برگزار شد، عنوان کرد: حتی اگر 
مجوزی برای این طرح صادر شده، اشتباه بوده 
و ما اینجاییم که جلوی اشــتباهات را بگیریم؛ 
احداث این طرح باعث می شــود که ما نتوانیم 

محور ساسانی کرمانشاه را ثبت جهانی کنیم.
در این جلســه  مقرر شــد که ادامه احداث 
طرح منوط به نظر پژوهشــگاه باستان شناسی 
وزارت میراث فرهنگی شود. پس از چند روز و 
حضور کارشناسان آن پژوهشگاه، وزارت میراث 
فرهنگی به صراحت مخالفت خود را با این طرح 

اعلام کرد و از اســتاندار کرمانشاه خواست که 
مانع اجرای طرح عمرانی مذکور شود.

اســتان کرمانشاه  مدیرکل میراث فرهنگی 
درخصوص نامه ارســالی وزارتخانه متبوع خود 
گفت: مرکز پژوهش های باستان شناسی وزارت 
میــراث فرهنگی با اجرای ایــن طرح مخالفت 

کرده است.
وی افزود: براساس اعلام نظر این مرکز، طرح 

یادشــده در محدوده تپه باستانی »چغاگاوانه« 
قرار می گیرد.

پژوهش هــای  مرکــز  گفــت:  قــادری 
باستان شناســی عالی ترین مرجع کارشناســی 

درخصوص آثار باستانی در کشور است.
اخیراً هم نامه مخالفت این وزارتخانه خطاب 
به استانداری به دست رسیده است. در این نامه 
آمــده: »با توجه به گزارش رئیس پژوهشــکده 
باستان شناســی که براساس سه فصل عملیات 
باستان شناسی به سرپرستی آقای دکتر کامیار 
عبدی طی ســال های 77-79 که نتایج آن در 
قالب چندین مقاله در ســطح ملی و بین المللی 
انتشــار یافته، تپــه »چغاگاوانــه« بزرگ ترین 
محوطه پیش ازتاریخ حوزه زاگرس و غرب کشور 
است و توالی فرهنگ از دوره نوسنگی تا اشکانی 
با قدمت هشــت هزار سال ارائه کرده و از منظر 
علمی یکی از محوطه های کلیدی غرب کشــور 
در حوزه مطالعات باستان شناســی پیش ازتاریخ 

شرق باستان به شمار می رود.
با عنایت به قوانیــن مذکور جهت حفاظت 

و صیانت از اثر فرهنگی تاریخی یادشــده، این 
معاونت طی نامه ای به اداره کل استان کرمانشاه 
خواســتار توقــف هرگونه عملیــات عمرانی تا 
تطبیــق عرصه و حریــم تپه چغاگاوانه شــد؛ 
کرمانشــاه  فرهنگی  میراث  مدیرکل  همچنین 
طــی مکاتباتــی بــا شــهرداری و فرمانداری 
شهرســتان، انجام هرگونه عملیــات عمرانی را 
منوط به گزارش نهایی و تصمیم پژوهشــکده 
باستان شناســی و گرفتن مجوز از این معاونت 
دانست که درخواست مذکور از سوی شهرداری 
و فرمانداری شهرستان اسلام آباد غرب تاکنون 
بی پاسخ مانده که براســاس آخرین گزارش از 
بازدید میدانی رئیس پژوهشــگاه و پژوهشکده 
باستان شناســی از محوطــه مذکور بــر انجام 
عملیــات عمرانی در عرصه تپــه چغاگاوانه و با 
عنایت به مــوارد مطروحه، مقتضی اســت در 
اســرع وقت دســتور توقف عملیات عمرانی را 

صادر فرمایید.«
این نامه نشــان دهنده آن است که بالاترین 
مقام تصمیم گیــر درخصوص آثار باســتانی با 
احداث روگذر مخالفت کرده است؛ اما همچنان 
شهردار و اعضای شــورای شهر این شهرستان 

اصرار دارند که پروژه به هر قیمتی اجرا شود.
مقرر شــده که نشستی توسط کارشناسان و 
باستان شناسان برجسته کشور در دانشگاه پیام 
نور شهرستان اسلام آباد غرب نیز برگزار شود تا 
اهمیت ملــی و تاریخی این تپه بیش ازپیش به 
مردم شناسانده شــود. در هر صورت، محدوده 
میدان امــام خمینــی )ره( توســط کارکنان 
شهرداری حصارکشی شده و بیل مکانیکی هم 

برای گودبرداری آماده است.
در تازه ترین مصاحبه اســتاندار کرمانشــاه، 
بازوند مدعی شده که می توان با رعایت قوانین 
ایــن پروژه را آغاز کرد؛ ایــن اظهارات درحالی 
مطرح می شــود کــه وزارت میــراث فرهنگی 
براساس مســتندات قانونی، هرگونه حفاری در 
محوطه تپه باســتانی چغاگاوانــه را غیر قانونی 

می داند.
حــال باید دید که اســتانداری کرمانشــاه 
نسبت به دستور مقام بالادست در حوزه میراث 
فرهنگی کشــور چه واکنشی نشــان می دهد؛ 
طبــق مفــاد نامه ارسال شــده، فرمانــداری و 
شهرداری اســلام آباد غرب پاسخی به نامه های 

میراث فرهنگی نداده اند.

پنجرهاستانها

مرگ ماهی ها در رودخانه قره سو
هزاران قطعه ماهی به علت ورود پساب صنعتی به رودخانه قره سو در منطقه کرناچی کرمانشاه تلف شدند.

استاندار کرمانشاه:

همه تسهیلاتی که بعد از زلزله پرداخت شده اند
»امهال« نمی شوند

ســپهرغرب، گروه خبر: اســتاندار کرمانشاه با 
بیان اینکه فقط تســهیلات ساخت وساز بعد از زلزله 
مشمول امهال است، گفت: قرار نیست هر تسهیلاتی 
که بعد از زلزله پرداخت شــده، امهال شود؛ این طور 
باشد تا 20 سال آینده باید به همین روند ادامه دهیم.
هوشنگ بازوند در نشست ستاد بازسازی استان با اشاره 
به امهال دوساله تســهیلات زلزله زدگان، بیان کرد: بعد از 
زلزله سال 1396 مقرر شد تسهیلاتی که زلزله زدگان پیش 

از زلزله دریافت کرده اند، به مدت دو سال امهال شود.
وی افزود: بعد از زلزله نیز با همکاری بانک مرکزی مقرر 
شد تسهیلاتی که زلزله زدگان جهت ساخت وساز واحدهای 

مسکونی خود دریافت می کنند، مشمول امهال شود.
بازوند با اشاره به پرداخت تسهیلات معیشتی در مناطق 
زلزله زده، گفت: همه به خوبی می دانیم که این تســهیلات 
10 میلیــون تومانی به جای اینکــه خرج خرید لوازم منزل 
شود، در همان ساخت وساز واحدها هزینه شد و زلزله زدگان 
از آن برای تکمیل واحدهایشان استفاده کردند و در همین 
راســتا از بانک هــا می خواهیم با این تســهیلات هم مانند 
تســهیلات ساخت وســاز برخورد کرده و امهال آن ها را در 

دستور کار قرار دهند.
وی تأکیــد کرد: بانک ها اگــر در این زمینه هم نیازمند 
مجوز بانک مرکزی هســتند، اعلام کننــد تا برای دریافت 

مجوز اقدام کنیم.
اســتاندار کرمانشــاه در ادامه عنوان کرد: متأسفانه این 
امهال تســهیلات برای برخی ســوء تفاهم ایجاد کرده که 

هر تســهیلات بعد از زلزله ای مشــمول امهال می شود. اگر 
این طور پیش برویم تا 20 ســال آینده باید به همین روند 

تمام تسهیلات دریافتی در این مناطق را امهال کنیم.
استاندار کرمانشاه اعتبار امسال مناطق زلزله زده را 250 
میلیــارد تومان اعلام و تصریح کرد: تاکنون تخصیص 125 
میلیارد تومان آن ابلاغ شده و قول هایی داده اند که تا پایان 

سال 125 میلیارد تومان دیگر آن را نیز بدهند.
وی افــزود: جهــت اســتفاده از اعتبــارات مذکور باید 
برنامه ریزی دقیق تری صورت گیرد و فرمانداران این مناطق 
باید از اعتبارات شهرســتان نیز برای پیشبرد اولویت ها در 
بحث بازسازی پروژه های مورد نیاز و نیمه تمام بعد از زلزله 

استفاده کنند.
بازوند بر ســاخت و تکمیل بازســازی هرچه ســریع تر 
ادارات دولتــی در مناطق زلزله زده تأکید کرد و گفت: از دو 
سال پیش و بعد از زلزله آبان ماه 1396 شعار ما این بود که 
نخســت خانه مردم و بعد ادارات دولتی ساخته شوند. حال 
که ساخت واحدهای مسکونی به بیش از 95 درصد رسیده، 
باید بازسازی ادارات دولتی هم با جدیت بیشتری پیگیری 
شــوند؛ چراکه مردم با دیــدن ســاختمان مخروبه اداری 
می گویند این ها که نمی توانند ســاختمان خود را بسازند، 
چطور می خواهند مشکل ما را حل کنند و باید این موضوع 

با جدیت پیگیری شود.
معاون توسعه و منابع دانشــگاه علوم پزشکی کرمانشاه 
نیز در ادامه این نشست به تشریح اقدامات صورت گرفته در 
حوزه بازسازی پروژه های بهداشت و درمان مناطق زلزله زده 
پرداخت و با اشــاره به تعریف 67 پروژه بهداشتی و درمانی 
در مناطق زلزله زده، گفــت: از این تعداد 47 پروژه تحویل 

شده و سه مورد نیز آماده تحویل است.
فریبرز ایمانی افزود: از 17 پروژه باقی مانده نیز 10 مورد 
تا پایان سال به اتمام رسیده و پنج پروژه سال آینده افتتاح 

می شود.
ایمانی تصریح کرد: دو پروژه بیمارستان اسلام آباد غرب 
و ســرپل ذهاب را نیز در این مناطق داریم که قرار اســت 
بیمارســتان سرپل ذهاب تا دهه فجر ســال آینده تحویل 
شود، اما بیمارســتان اسلام آباد غرب مشــکلاتی دارد که 

ساخت و بازسازی آن در اختیار ما نیست.

تیشه به ریشه تمدن 8 هزار ساله؛
بزرگ ترین محوطه تاریخی غرب کشور، قربانی یک روگذر


